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 محسنی اژه ای: ما مسئولان باید به حرف هایی 
که می زنیم عمل کنیم

رییس قوه قضاییه گفت: ما مسئولان باید به حرف هایی که می زنیم عمل کنیم 
و نباید در عمل به وعده هایمان تاخیر وجود داشته باشد.

به گزارش ایسنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضاییه، آیین واگذاری ۵ هزار فقره سند رسمی املاک 
شهرستان بختگان با حضور حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس دستگاه قضا، بابایی 
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک و تعدادی از اهالی و مردم شهرستان بختگان و شهر آباده 
طشک برگزار شد. در جریان این آیین، به صورت نمادین تعدادی از اسناد رسمی املاک شهر 
آباده طشک توسط رئیس قوه قضاییه به صاحبان آن ها تحویل داده شد. محسنی اژه ای در این 
مراسم با بیان اینکه عزم قوای سه گانه برای رفع مشکلات مردم جزم است، گفت: ما مسئولان 
باید به حرف هایی که می زنیم عمل کنیم و نباید در عمل به وعده های ما تاخیر وجود داشته باشد. 
رئیس قوه قضاییه همچنین خطاب به رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک تاکید کرد که در موعد 

مقرر، کلیه اسناد رسمی املاک شهر آباده طشک به دست صاحبان آن ها برسد.

کمبود ۲۰۰ قلم دارو به مرحله بحرانی رسید!
سخنگوی کمیسیون بهداشت مجلس گفت: در نشست دیروز کمیسیون 
تاکید شد که رییس جمهور باید نسبت به تشکیل فرماندهی واحد برای مقابله 
با بحران دارویی اقدام کند تا درپی توجهی نسبت به این موضوع در آینده با 

مرگ و میر هایی در پی کمبود دارو در کشور مواجه نشویم.
 سلمان اسحاقی در تشریح نشست کمیسیون بهداشت و درمان مجلس از بررسی مشکلات 
حوزه دارو و تجهیزات پزشکی با حضور فعالان صنعت، رییس سازمان غذا و دارو، مسئولان 
وزارت صمت، گمرک، سازمان برنامه بودجه و بانک مرکزی خبر داد و گفت: کمیسیون بهداشت 
سه گزارش نظارتی در مورد بحران دارویی و ملزومات پزشکی را در صحن علنی مجلس قرائت 
کرد و در نشست امروز هم مشخص شد که وزارت بهداشت و اقتصاد، سازمان برنامه و بودجه 
و بانک مرکزی به تکالیف خود عمل نکردند. وی افزود: بنابراین مقرر شد بر اساس ماده ۲۳۴ 
گزارش ترک فعل دستگاه ها به صحن علنی مجلس ارائه و با موافقت نمایندگان، متخلفان به قوه 
قضائیه معرفی شوند.نماینده مردم قائنات و زیرکوه در مجلس یازدهم ادامه داد: متاسفانه ارز لازم 
توسط بانک مرکزی اختصاص نیافت و تولیدکنندگان داخلی در مورد قیمت گذاری و تخصیص 
ارز با مشکل مواجه شدند.اسحاقی یادآور شد: پس از بحث و گفتگو های صورت گرفته رییس 
کمیسیون تاکید کرد که رییس جمهور باید نسبت به تشکیل فرماندهی واحد در دولت برای مقابله 
با بحران دارویی اقدام کند تا در بی توجهی نسبت به این موضوع در آینده با مرگ و میر هایی در 
پی کمبود دارو در کشور مواجه نشویم.به نقل از خانه ملت،سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس، افزود: کمیسیون به دفعات موضوع بحران دارویی را به دولت گوشزد کرده، اما توجه 
چندانی به این موضوع نشده و نتیجه این بی توجهی کمبود بیش از ۲۰۰ قلم در دارو در کشور 

است و تداوم این بی توجهی ها هم افزایش مرگ و میر ها را در پی خواهد داشت.

کارت زرد مجلس به وزیر دادگستری
نمایندگان مجلس از توضیحات وزیر دادگستری در پاسخ به سوال نماینده 

شازند قانع نشدند.
 محمود احمدی بیغش نماینده شازند در جلسه علنی دیروز سوالی از امین حسین رحیمی وزیر 
دادگستری پرسید که »علت دخالت در روند رسیدگی به پرونده قضایی که مغایر با اصل ۱۶۸ 
قانون اساسی دارد، چیست؟«بعد از توضیحات وزیر، محمدباقر قالیباف رییس مجلس خطاب به 
احمدی بیغش گفت: آماده هستم جلسه ای درباره این سوال تشکیل دهم اما شما بگویید که 
سوال را به رای می گذارید؟احمدی بیغش گفت: اگر آقای رحیمی اعلام کند که دیگر حمایت 
نمی کنند و از مردم ایران برای رفتارشان عذرخواهی کنند، سوال را به رای نمی گذارم.به گزارش 
ایسنا،در نهایت سوال به رای مجلس گذاشته شد و نمایندگان با ۸۰ رای موافق، ۱۴۰ رای مخالف 
و ۱۸ رای ممتنع از مجموع ۲۵۰ نماینده حاضر در مجلس اعلام کردند که از توضیحات وزیر 

قانع نشدند.

پرداخت مالیات مشاغل قسطی شد
براساس بخشنامه رئیس کل سازمان امور مالیاتی امکان افزایش ۲ ماهه 
اقساط مالیات صاحبان مشاغل در صورت درخواست مودی و تایید اداره کل 

مالیاتی فراهم شده است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، براساس مصوبه سازمان امور مالیاتی امکان تقسیط مالیات مودیان 
از ۴ ماه به ۶ ماه در صورت درخواست افراد به وجود آمده است.لازم به ذکر است، پیش از این 
سازمان امور مالیاتی اعلام کرده بود که در خصوص مودیانی که مالیات قطعی تبصره ۱۰۰ خود 
را پذیرفته اند امکان تقسیط مالیات خود تا ۴ ماه را دارند.در بخشنامه سیدهادی سبحانیان رئیس 
کل سازمان امور مالیاتی به ادارات کل این سازمان ذکر شده است که حسب درخواست مودی 
مالیاتی و موافقت اداره کل امور مالیاتی ذیربط مدت زمان تقسیط پرداخت مالیات موضوع بند 
)۴( دستور العمل شماره ۳/۱۴۰۲/۲۰۰ مورخ ۲۷/۰۲/۱۴۰۲ در ارتباط با مالیات مقطوع عملکرد 
سال ۱۴۰۱ برخی از صاحبان مشاغل در اجرای حکم تبصره ماده )۱۰۰( قانون مالیاتهای مستقیم 
اصلاحی مصوب ۳۱/۰۴/۱۳۹۴ با رعایت مفاد بند )ل( تبصره )۶( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــورحداکثر به مدت ۲ ماه مازاد بر ۴ ماه تعیین شده در دستورالعمل یاد شده قابل افزایش 

می باشد.

 نماینده فومن: واردات بی رویه برنج انگیزه 
را از کشاورزان گرفته است

نماینده مردم فومن در مجلس تاکید کرد: تصمیم گیری برای واردات برنج 
باید بر اســاس آمار دقیق بوده و در شرایطی انجام شود که برنج داخلی از 

کشاورزان خریداری شده باشد.
خلیل بهروزی فر در تذکری شــفاهی در جریان جلسه دیروز مجلس، خطاب به وزیر جهاد 
کشاورزی بیان کرد: سرانه مصرف برنج کشور سالانه ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تن بوده و در حال 
حاضر میزان تولید کشور ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن است. واردات بی رویه  برنج باعث نابودی 
کشاورزان برنجکار شده است. وی در ادامه اظهار کرد: پایه و اساس تصمیم درست برای واردات 
برنج داشتن آمار دقیق است. برنجکاری تنها در استان های شمالی انجام نمی شود بلکه به صورت 
مثال استان خوزستان حدود ۱۴۰ هزار هکتار اراضی تحت کشت برنج دارد. واردات بی رویه باعث 
شده تا کشاورزان برنجکار انگیزه ای برای کشت نداشته باشند. به گزارش ایسنا، نماینده مردم 
فومن در مجلس تصریح کرد: محصول سال گذشته روی دست کشاورزان برنجکار باقی مانده و 
اقدام جدی برای خرید تضمینی انجام نشده است. باید شرط اول برای دادن مجوز به واردکنندگان 

برنج خرید برنج داخلی باشد.

مصوبه نرخ خوراک باطل شد
عضو ناظر شورای عالی بورس از ابطال مصوبه نرخ خوراک صنایع پتروشیمی در 

هیأت تطبیق مصوبات دولت با قوانین خبر داد.
به گزارش تجارت نیوز، محسن علیزاده گفت: هیأت تطبیق مصوبات دولت با قوانین، مصوبه نرخ 
خوراک صنایع و پتروشیمی ها را مغایر قانون و باطل اعلام کرد.گفتنی است تا پیش از این سخنگوی 
دولت در گفت وگویی اعلام کرده بود: نرخ خوراک پتروشیمی ها در بودجه پیش بینی شده بوده و 
نظرات دستگاه های مربوطه اخذ و آیین نامه ای به تصویب رسید و دولت قصد تغییر در آن ندارد. 
همچنین وزارت اقتصاد برای برنامه هفتم پیشنهادی داده بود تا برای آینده نرخ خوراک پتروشیمی ها 
را با فرمول جدید داشته باشیم؛ این پیشنهاد مورد موافقت اعضای کمیسیون اقتصادی دولت قرار 
نگرفت و از دستورکار خارج شد.همچنین لازم به ذکر است این نرخ طبق بودجه ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
مشخص شده بود. طبق قانون هدفمندی نرخ منابع انرژی و مصارف آن مشخص است. مجلس 
هرساله منابع و مصارفی را پیش بینی می کند؛ مجلس سال گذشته درباره عدم افزایش قیمت گاز از 
دولت مطالبه داشت و امسال در بودجه ۱۴۰۲ پیش بینی تحقق درآمد کرده بود و دولت باید به سمت 
تحقق آن پیش برود؛ این منابع برای یارانه ها مورد استفاده قرار می گیرد.بنابراین به نظر می رسد 
همچنان اختلاف نظر بین تیم اقتصادی دولت با مجلس در خصوص نرخ خوراک صنایع پتروشیمی 

ادامه دار خواهد بود و باید منتظر ماند تا تصمیم نهایی در این خصوص اتخاذ شود.

گرانی نان به آرد مربوط نیست
رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران درباره گران شدن قیمت نان تأکید کرد: آرد 

در این  بین نقش اندکی داشته و عموماً به هزینه  های جاری نانوایی باز می گردد.
 فاطمه نظری، رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران با اعلام اینکه نرخ برخی استان ها در قالب نوع یک، 
دو و سه نان اعلام شده است، افزود: نوع سه آزاد پز هستند و نوع یک و دو نیز یارانه ای بوده و نرخ آنها 
داده شده است.وی افزود: در نوع یک، دو و سه افزایش قیمت داشته ایم و در برخی استان های اطراف دنیا 
نیز طرحی را به صورت پایلوت اجرایی کردیم و قرار است نتیجه آن بررسی شود.نظری با بیان اینکه کمک 
هزینه نیز ارائه شده ولی کفاف هزینه های نانواها را نمی دهد، گفت: نرخی که سال ۱۴۰۰ در نظر داشتیم 
مربوط به سال ۹۹ بود و در پایین نرخ نامه نیز نوشته شده ملاک عمل تا زمانی خواهد بود که هزینه ها 
افزایش پیدا نکند.به گزارش ایلنا و به نقل از اتاق اصناف تهران،رئیس اتحادیه نانوایان سنتی تهران درباره 
گران شدن قیمت نان اضافه کرد: هزینه ها شامل خمیرمایه، خوراک کارگری و دستمزد و بیمه و برق و آب 
و مالیات می باشد؛ ولی طرح اجرا شده خوب بوده که اطلاع رسانی اندکی درباره آن صورت گرفته است.

به گفته نظری نانواها از بدو ورود دســتگاه کارت خوان ویژه نانوایی، اطلاع درستی درباره کارکرد آن 
نداشــتند. وی افزود: اثر آرد روی نان ۱۰ تا ۱۲ است و اگر آرد را رایگان به نانوا بدهند، تأثیری بر روی 

نرخ نان ندارد. از طرفی تورم هر سال ۱۴۰ درصد است و یارانه نانوا را صرفاً ۴۰ درصد تعیین کردند.

رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس گفت: 
علت رجوع به اصل هشتاد و پنج در مواردی همچون 
جوانی جمعیت، صیانت و یا حجاب این است که 
در این مجلس یــک موضوعات بحث برانگیزی 
مطرح می شود و علیرغم اینکه نمایندگان می دانند 
که کار مفیدی نیست ولی قاطبه آن ها در عین حال 
نمی خواهند به این اذعان کنند که کار مفیدی نیست، 
یعنی به نوعی شتر سواری دولادولا را با استفاده از 

اصل ۸۵ در مجلس یازدهم دنبال می کنند.
غلامرضا نوری رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس در 
گفت وگو با ایلنا، درخصوص گزارش ۷۰ ماده ای لایحه حجاب 
و عفاف که روز گذشته مجلس به صورت استمزاجی تصمیم به 
بررسی آن طبق اصل ۸۵ قانون اساسی گرفت و قرار است این 
مساله در صحن علنی مطرح شود، گفت: من به شخصه مخالف 
این گزارش ۷۰ ماده ای بودم و برای این گزارش هم پیشنهادات 
و اصلاحات زیادی داشــتم، به تبع و اولی تر از آن با اصل ۸۵ی 
شــدنش هم کاملا مخالفم چون این اتفاق فرصت بررسی و 

اصلاح را از نمایندگان و صحن مجلس می گیرد.
  شتر سواری دولادولا را با استفاده از اصل ۸۵ 

در مجلس یازدهم دنبال می کنند
وی ادامه داد: پیش بینی من این اســت که اگر بحث بررسی 
براساس اصل ۸۵ قطعیت پیدا کند این گزارش با این ۷۰ ماده ای 
که پر از اشکال تهیه شــده بود ۱۰-۱۵ درصد بدتر از این هم 
خواهد شد و از آن کمیسیون اصل ۸۵ خارج خواهد شد. به نظر 
من این مســاله اصلا برای جامعه خوب نیست و مناسب حال 
فعلی جامعه ما نخواهد بود و کار درستی انجام نخواهد شد.نماینده 
مردم بستان آباد در مجلس در پاسخ به این سوال که »تعدد رجوع 
به اصل ۸۵ این برداشت را به ذهن متبادر می کند که گویی این 
اصل ۸۵ در مجلس یازدهم کشف شده است، زیرا در مجالس 
گذشته کمتر مشاهده می کردیم که برای بررسی طرح هایی تا 
از ایــن اندازه مهم مانند طرح جوانی جمعیت، طرح صیانت یا 

هر اســمی که بعدا گذاشتند و یا همین طرح حجاب و عفاف، 
بررسی طبق اصل ۸۵ پیشنهاد شود«، عنوان کرد: به نظر من 
علت این است که در این مجلس موضوعات بحث برانگیزی 
مطرح می شود و علیرغم اینکه نمایندگان می دانند کار مفیدی 
نیست ولی قاطبه آن ها در عین حال نمی خواهند به این اذعان 
کنند که کار مفیدی نیست، یعنی به نوعی شتر سواری دولادولا 

را با استفاده از اصل ۸۵ در مجلس یازدهم دنبال می کنند.
 وقت موضوع مهم و پرهزینه ای شود، از بیان آن ها 

و تکرار آن ها خودداری می شود
وی ادامه داد: شــما محتواهایی که به این شکل مطرح شد 
را ببینید همین حجاب، بحث صیانت یا جمعیت، این ها همه 
مسائلی هستند که بحث های زیادی نسبت به آن ها وجود دارد 
و تقریبا آحاد و اقشار جامعه یعنی تقریبا تمام جمعیت کشور را 
تحت تاثیر قرار می دهند. خب موضوعی به این مهمی چرا در 
صحن علنی بررسی نشود؟ برای اینکه همه می دانند که این 
کار ایراد و اشــکالات اساسی دارد ولی در عین حال نمی توانند 

آن اشکالات را بگویند.
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس تصریح کرد: این باعث 
می شــود که یک جوری از زیر آن در بروند یا همان تعبیر شتر 
سواری دولادولا که از یک طرف هم قانون شود و بعضی نهادها 
و بعضی اشخاص خوششان بیاید و از آن طرف هم مردم نشنوند 
و رأی ندهند. به همین خاطر یک حالت بینابینی پیدا شده به 
نام اصل ۸۵ که هر وقت موضوع مهم و پرهزینه ای اســت و 
آحاد جامعه با آن ســروکار دارند چون ظاهرا تصمیم بر خلاف 
منافع جمع و جامعه گرفته می شود، از بیان آن ها و تکرار آن ها 

خودداری می شود.
لایحه اشکالات اساسی زیادی دارد

نوری در خصوص اینکه در جزئیات این گزارش به نظر می رسد 
مواردی وجود دارد که مورد نقد فراوان باشد و جامعه نسبت به 
آن واکنش منفی داشته باشد، به ویژه بحث جریمه های مالی 
که حتی کار را به جایی رســانده که در افکار عمومی به کنایه 
می گویند انگار قرار است از این محل بودجه تامین شود، گفت: 

متاسفانه بله، این هم مستفاد می شود و از این مواد و جریمه هایی 
که در این مواد آمده این برداشــت را هم عده ای حق دارند که 
داشته باشند. این لایحه ایراد و اشکالات اساسی زیادی دارد از 
جمله بی توجهی به شرایط موجود جامعه، شرایط اجتماعی، غفلت 
از روح شریعت اسلامی یعنی عقلانیت و اخلاق در تنظیم لایحه، 
اینکه به محل اصلی نزاع که در بحث روسری و حجاب شرعی 
است اصلا وارد نشده است؛ خب چطور به محل اصلی نزاع وارد 
نشده، به مباحث اصلی و مبنایی وارد نشده اما می خواهد راهکار 
به ما بدهد؟ طبیعتا این نقص دارد یعنی نقص را در دل خودش 

دارد و باید به این توجه شود.
 لایحه به جای مواجهه علمی و معرفتی با مساله 

حجاب مواجهه حیثیتی و هویتی با آن دارد
وی ادامه داد: این گزارش مواجهه علمی و معرفتی با مســاله 
حجاب ندارد بیشتر مواجهه حیثیتی و هویتی دارد، برداشت این 
اســت که این لایحه ای که تنظیم شده و قرار است به قانون 
تبدیل شــود، در نهایت موجب تشدید و تسریع عفاف زدایی از 
جامعه می شود، همچنین یک پیش فرض »این همانی« بین 
حکم شرعی و الزام قانونی در گزارش وجود دارد که این مساله 
دارای اشــکال است و درست نیست. از سوی دیگر در برخی از 

کلیدواژه ها ابهامات و کلی گویی هایی وجود دارد.
تناسبی بین جرم و مجازات در این گزارش نیست

نماینده مردم بســتان آباد در مجلس با اشاره به مجازات های 
مندرج در گزارش، تاکید کرد: هیچ تناسبی بین جرم و مجازات در 
این گزارش نیست، در برخی موارد مجازات را دوبار دارد اعمال 
می کند مثلا اگر کسی کارمند یک مجموعه ای است و براساس 
این قانون تخلفی مرتکب شود، یک بار در قوه قضاییه رسیدگی 
می شــود بعد از آن رســیدگی و مجازات یک بار دیگر باید به 
حراست مجموعه محل اشتغال اعلام شود که این ها را ببرند در 
تخلفات اداری دوباره مجازات کنند. ما کجا داریم که یک مجرم 
را به خاطر یک جرم که یک مجازات دارد، دوبار مجازات کنیم؟ 
به هر حال این گزارش ۷۰ ماده ای آن هدفی که طراحان لایحه 

که قوه قضاییه بوده داشته را تامین نمی کند.
نمی دانیم این گزارش را باید خروجی و دستپخت 

چه نهادی بدانیم
وی تصریح کرد: از سوی دیگر من نشنیدم و ندیدم طی این 
روزهایی که محتوای لایحه منتشر شده از حوزه های علمیه و از 
مراجع تقلید کسی این را تایید کند و بگوید که این طرح خیلی 
خوبی اســت و این را رأی بدهید و اجرا کنید که خیلی خوب 
است. این گزارش اصلا با فرمایشات و گفتمان رهبری نسبت 
به جوانان و شــهروندانی که بدحجاب هستند اما دل در جبهه 
اســلام و انقلاب دارند، جور در نمی آید یا مثلا با صحبت های 
شهید سلیمانی و نگاهی که ایشان به جوانان داشتند هم تناسبی 
ندارد. نوری در ادامه عنوان کرد: من نمی دانم با چه نگاه هایی این 
گزارش تنظیم شده است، ما الان این گزارش را خروجی کجا 
بدانیم؟ بگوییم ما در کشور دانشگاهی مانند دانشگاه امام صادق 
داریم و این خروجی دانشگاه امام صادق است؟ یا مثلا موسسه ای 
مانند موسسه امام خمینی)ره( در قم داریم که این ها سال هاست 
در این حوزه فعالیت می کنند و این گزارش خروجی آن ها است؟ 
بالاخره این خروجی و دستپخت چه کسی و چه نهادی است؟ 

مسیر لایحه با تصمیم استمزاجی بدتر شد
وی افزود: یعنی این همه کار و تلاش در حوزه ها از نظر علمی 
و فرهنگی بگوییم خروجی اش این ۷۰ ماده است که می خواهد 
این را تبدیل به قانون کند و با یک معضلی در جامعه براساس 
آن برخورد کند؟ قطعا ان شاء الله اینجوری نیست و من ندیدم که 
از حوزه های علمیه، از دانشگاه ها و مراکز خردورزی بگویند که 
بله این لایحه خوبی تنظیم شده است و همه کمک کنیم؛ بلکه 
برعکس همه هشدار می دهند که مراقب باشید، با این نتیجه 

نخواهیم گرفت.
وی خاطرنشــان کرد: این لایحــه در آخر به حجاب زدایی و 
عفاف زدایی در جامعه منجر خواهد شــد و مشکلاتی را برای 
کشور ایجاد خواهد کرد، ولی خب الان مسیر لایحه با تصمیم 

استمزاجی بدتر هم شد.

غلامرضا نوری نماینده مجلس:

برخی نمایندگان با استفاده از اصل 85 دولادولا شتر سواری می کنند!

اخبار کوتاه 

درحالی تا پایان ۲۰۲۳ بازاری ۳۲۵میلیارد دلاری برای 
آب بسته بندی برآورد شده که دبیر انجمن آبهای معدنی 
کشور با گلایه از قطعی ناگهانی برق می گوید: این قطعی 

خارج از برنامه به واحدهای تولید آسیب جدی می زند.
در حالی که بر اساس گزارش منتشــر شده از سوی سایت آماری 
تحلیلی Statista ارزش بازار جهانی آب های بســته بندی شده 
)معدنی و آشامیدنی( در ســال ۲۰۲۲ بیش از ۳۰۳ میلیارد دلار بوده 
است، برآورد شده تا پایان سال ۲۰۲۳ نیز از ۳۲۵ میلیارد دلار عبور کند.

 بازار ۵۰۹ میلیارد دلاری آب های بسته بندی شده
 تا ۲۰۳۰

این در حالی است که در این گزارش آمده است انتظار می رود بازار 
جهانی آب بسته بندی شده با نرخ رشد ترکیبی ۵.۹ درصدی از سال 
۲۰۲۳ تا ۲۰۳۰ به ارزشــی بالغ بر ۵۰۹ میلیارد دلار برســد. به گفته 
کارشناسان تمرکز مصرف کنندگان بر سلامت و تندرستی خود، قابلیت 
حمل و راحتی آب های بســته بندی شده از جمله عواملی است که 

موجب رشد بازار جهانی این محصولات می شود.
تولید کنندگان آب های معدنی و آشامیدنی، کشور نیز سالانه ظرفیت 
تولید تا ۱۸ میلیارد لیتر را دارا هستند اما میزان تولید کمتر از ظرفیت 
موجود است. »پیمان فروهر« دبیر انجمن آب های معدنی و آشامیدنی 
ایران در این خصوص در گفتگو با بازار گفت: بر اساس مستندات وزارت 
صمت ظرفیت تولیدی ما حدود ۱۷ تا ۱۸ میلیارد لیتر است که به دلیل 
کشش نداشتن بازار سالانه حدود ۲ میلیارد و ۳۰۰ الی ۴۰۰ میلیون لیتر 
تولید داریم. ضمن اینکه شرایط منطقه به گونه ای است که فعلا بحث 

صادراتی نمی توان داشته باشیم.
فروهــر در خصوص وضعیت فعلی تولید و بازار نیز اظهار داشــت: 
 در نیمه اول ســال معمولا صنعت آب بسته بندی در اکثر نقاط دنیا

 )به جز مناطق استوایی که همیشه بازار چهار فصل است( فصل فروش 
تولیدات این حوزه است. در واقع در این فصل فروش واحدهای تولیدی 
با بیشترین ظرفیت خود فعالیت دارند اما به هر حال مثل همه واحدهای 

تولیدی با مشکلاتی هم دست و پنجه نرم می کنند.
وی افزود: الان قطع برق برای ما مســاله ســاز شده است؛ به این 
معنا که هر یک ســاعت خاموشی برای ما حکم فرصتی را دارد که 

از دست می رود.
دبیر انجمن آبهای معدنی و آشــامیدنی ایران ادامه داد: بر اســاس 
قراردادی بین شرکت های برق منطقه ای و واحدهای تولیدی توافق 
شده بوده که روزهایی را در هفته واحدهای تولیدی خاموش کنند و یا 
با برنامه ریزی قبلی برق قطع شود اما نه تنها این توافق انجام می شود 
بلکه متاسفانه قطعی برق ناگهانی هم به آن اضافه شده و آسیب های 

جدی به برخی از واحدهای تولیدی ما زده می شود.

وی ادامه داد: در حقیقت هر قطع ناگهانی برق، خطری برای قطعات 
الکترونیک است چون بسیار حساس به تغییرات و نوسان برق هستند. 
ضمن اینکه در برخی کارخانجــات هم افُت ولتاژ دارند و اینها همه 
آسیب است. متاسفانه اینکه به یکباره ۱۲ ساعت برق قطع می شود 
آن هم در فصل رونق تولید، زیان و فرصت از دســت رفته ای برای 

کل صنعت ما است.
فروهر خاطر نشان کرد: مساله اینجا است که طی سال های اخیر 
قطعی برق طبق برنامه از پیش اعلام شده و به صورت هماهنگ شده 
اتفاق می افتاد اما امسال قطعی ناگهانی و بدون خبر قبلی هم اضافه 

شده و بیشتر از آن مقداری که توافق شده، رخ می دهد.
 افزایش ۱۳۰ درصدی قیمت مواد اولیه صنعت 

ظرف یک سال
این مقام صنفی همچنین در خصوص شرایط تامین مواد اولیه در این 
بخش گفت: مواد اولیه صنعت ما طی یک سال و نیم گذشته تا الان 
بین ۱۲۰ تا ۱۳۰ درصد افزایش قیمت داشته؛ یعنی از سال ۱۴۰۰ تا 
الان قیمت مواد اولیه دو برابر شده ست و مهمترین ماده اولیه تولید 

بطری )پتِ( دقیقا دو برابر شده است.
وی افزود: از سوی دیگر وقتی این ماده اولیه )پت( در بورس عرضه 
می شد در بورس هم به نوعی مشمول رقابت می شود و قیمت بالا 
می رود. یعنی تولید کننده ها مجبور هستند برای خرید رقابت کنند 
و ناخودآگاه قیمت بالا می رود. ضمن اینکه ســایر هزینه های تولید 
هم افزایش قیمت داشته و صرفا بحث قیمت پت نیست و همه چیز 

افزایشی است.
فروهــر در پایان در خصوص آنچه می توان برای صنعت آب های 
معدنی و آشامیدنی طی ماه های آتی متصور شد گفت: از حدودا یک 
ماه و نیم دیگر بازار وارد افت فصلی می شود تا خود شب عید و این 
طبیعت بازار ما است. به همین دلیل همیشه به دنبال این هستیم که 
در نیمه اول سال مشکلات کمتر باشد تا تولید کننده بتواند خود را برای 

افت فصلی آماده کند.

براساس فاز جدید طرح ملی کالابرگ الکترونیکی، یارانه سه دهک اول 
جامعه به ۵۲۰هزارتومان رسیده است. به این معنی که در صورتی که 
۲۰۰هزارتومــان از یارانه ۴۰۰هزارتومانی خود را صرف خرید ۱۱ قلم 
اساسی کنند؛ ۱۲۰هزارتومان اعتبار اضافی فقط برای خرید همین اقلام 
دریافت خواهند کرد. اما به گفته کارشناسان این اقدامات برای توزیع 
کالابرک ضرورتی نداشته و تنها هزینه های اضافی را به دولت تحمیل 

خواهد کرد.
 پس از تصویب حذف ارز ترجیحی در سال ۱۴۰۰، مجلس دولت را مکلف کرد تا شرایط 
لازم را برای رسیدن اقلام اساسی به دست مردم به قیمت شهریور ۱۴۰۰ فراهم سازد. در 
آن زمان مجلس دو گزینه کالابرگ و یارانه نقدی را به دولت داد اما نمایندگان با توزیع 

کالابرگ بیشتر از پرداخت یارانه نقدی موافق بودند.
تا پایان سال ۱۴۰۰، صحبت های متناقضی در رابطه با سرنوشت کالابرگ مطرح می شد. 
برخی مسئولان معتقد بودند زیرساخت ها و منابع لازم برای توزیع کالابرگ وجود ندارد. 
از طرف دیگر شرط رسیدن کالاهای اساسی با قیمت شهریور ماه ۱۴۰۰ به دست مردم؛ 
در حالی که اقتصاد ایران در سال  های گذشته تورم های بالایی را تجربه کرده است؛ نه تنها 

منطقی نبود بلکه عملی کردن آن بار مالی بسیاری را به دولت تحمیل می کرد.
بر این اســاس برای مدتی یارانه افراد به صورت نقدی واریز شد اما سرانجام با اصرار 
مجلس توزیع کالابرگ الکترونیکی اجرایی شــد. آن زمان اعلام شد پس از برقراری 
سامانه های مورد نیاز برای تخصیص یارانه کالایی، طرح کالابرگ اجرا خواهد شد که پس 
از اجرای آزمایشی این طرح در ۴ استان هرمزگان، قزوین، مرکزی و گیلان، سرانجام از 
نیمه اسفند ماه سال گذشته کالابرگ الکترونیکی در سراسر کشور اجرا شد. ابتدا اعلام شد 
که کارت بانکی افراد معادل مبلغ یارانه شارژ می شود و افراد در یک بازه زمانی مشخص 
مختار هســتند با این کارت، خرید کنند یا اینکه زمانی که یارانه به حســاب افراد واریز 
می شود، پول آن را برداشت کنند. طی ماه های گذشته فازهای مختلفی از این طرح اجرایی 
 شــد و دولت برای افزایش استقبال مشمولان از این طرح،  امتیازات جدیدی را در نظر

 گرفت.
برای مثال ماه گذشته معاون وزیر تعاون، کار و رفاه درباره استفاده از کالابرگ الکترونیکی 
جزئیات جدیدی را اعلام کرد. او با تاکید بر اینکه یارانه نقدی حذف نخواهد شد و اختیار 
مردم درخصوص یارانه اولیه سلب نمی شود؛ اعلام کرد: برای سه دهک اول به ازای هر 

۳۲۰هزار تومان خرید، ۸۰هزار تومان اعتبار یارانه شارژ می شود و اگر مردم مواد غذایی 
نخرند فقط شارژ ۸۰هزار تومانی همان ماه را از دست می دهند. همچنین خانوارها می توانند 
یارانه ماه آینده خود را همزمان با یارانه ماه جاری خود خرج کنند. بنابراین مردم آزاد هستند 

یارانه خود را در طول یک ماه و به تدریج خرج کنند.
یارانه ۵۲۰ هزارتومانی

حال در جدیدترین اخباری که توسط وزارت رفاه اعلام شده است؛  در مرحله جدید طرح 
کالابرگ، آزادی عمل بیشتری به سه دهک درآمدی داده شد؛ به این صورت که اگر افراد 
این سه دهک ۲۰۰هزار تومان از یارانه ۴۰۰هزار تومانی خود را صرف خرید ۱۱ قلم کالای 
اساسی کنند، ۱۲۰هزار تومان اعتبار اضافه دریافت می کنند که البته این اعتبار تنها برای 
خرید همین اقلام قابل استفاده است و مهلت استفاده از آن تا پایان ماه است. به این ترتیب 
در حال حاضر میزان یارانه برای ۳ دهک اول جامعه، که معادل ۲۹میلیون نفر هستند، به 

۵۲۰هزار تومان رسیده است.
یکی دیگر از نکات مهمی که به نظر می رسد دولت قصد انجام آن را دارد؛ پوشش ما 
به التفاوت تورمی این ۱۱ قلم کالای اساسی است. به این معنی که قیمت این کالاها، بر 
مبنای قیمت های سال ۱۴۰۱ خواهد بود و هر چقدر که قیمت این کالا همگام با تورم 
افزایش یابد؛ دولت ما به التفاوت آن را پرداخت خواهد کرد. امتیازهایی که به نظر می رسید 
با هدف جذاب تر کردن کالابرگ الکترونیک و افزایش استقبال جامعه ایجاد شده است 
اما برای اینکه مشخص شود تا چه میزان اثرگذار بوده است باید به آماری که وزارت کار 
اعلام کرده است رجوع کرد. پیش از این نیز مطرح شده بود که استقبال کافی از این طرح 
دولت به عمل نیامده اســت. در همین رابطه به گفته معاون رفاهی وزارت رفاه، از میان 
۲۹میلیون نفر مشمول این طرح، تنها حدود یک میلیون تراکنش انجام شده است. یعنی 
یک میلیون خانوار یا حدود ۳میلیون نفر از این طرح استقبال کردند. هرچند مسئولان 
وزارت رفاه معتقدند به دلیل پرداخت یارانه نقدی در ماه های ابتدایی این طرح، رفتار مردم 
به گونه ای شکل گرفته که چندان به سراغ استفاده از کالابرگ نروند و برای یارانه خود 
مصارف نقدی دیگری ایجاد کنند. امتیازاتی هم که اخیرا اعلام شده به دلیل تلاش برای 

جذاب سازی بیشتر صورت گرفته است.
کارشناسان چه می گویند؟

به گزارش اقتصادآنلاین؛با  این حال یکی از مهم ترین نکاتی که کارشناسان به آن اشاره 
می کنند، هزینه بر بودن پرداخت کالابرگ است. در صورتی که کالابرگ بر پایه کالا به 
مردم پرداخت شود دولت مکلف می شود که کالاهای مشخصی را میان مردم توزیع کند و 
با توجه به شرایط تورمی ایران،  هزینه  ای که دولت باید برای تامین این کالاها پرداخت کند 
هر ماه بیشتر خواهد شد که با توجه به مشخص نبودن منابع آن می تواند فشار سنگینی 
را بر بودجه وارد کند. از طرف دیگر اگر قرار بود که تنها مبلغ ثابتی به افراد برای تهیه این 
اقلام پرداخت شود و دولت ما به التفاوت تورمی آن را تقبل نمی کرد باز هم طرح کالابرگ 
نمی توانست مزیت خاصی داشته باشد و تنها هزینه تامین زیرساخت های لازم را به دولت 
تحمیل می کرد. کارشناسان تاکید می کنند که پرداخت یارانه نقدی و دادن اختیار عمل به 
افراد برای تامین نیازهای خود می تواند گزینه مناسب تری در اجرای سیاست های حمایتی 
باشد. در غیر این صورت ادامه سیاست های موجود می تواند انضباط مالی دولت را برهم 

ریخته و با دامن زدن به کسری بودجه،  منجر به افزایش بیش از پیش تورم شود.

آب هم در حسرت برق می سوزد خطر تورم زایی فاز جدید کالابرگ الکترونیکی

سعیدی، نماینده مجلس گفت: الان مرغ از سفره 
مردم پرواز کرده است. قیمت دیروز که در برخی از 
نقاط تهران دیدیدم ۱۲۰ هزار تومان بود در حالیکه 
دولت تعهد کرده بود با حذف ارز ترجیحی و مردمی 
ســازی یارانه ها و تعیین قیمت نهاده های دامی با 
قیمت آزاد غیرممکن است مرغ بیشتر از ۶۰ هزار 

تومان برود، اما الان چه قیمتی دارد؟
بحران های معیشتی از تریبون مجلس نیز به گوش می رسند. 
چنــد روز قبل بود که بحث گرانی مرغ در مجلس پا باز کرد اما 
کماکان خبری از بهبود اوضاع نیست. دولت رئیسی مدعی بود با 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تغییر چندانی در قیمت ها اتفاق نخواهد 
افتاد و تغییرات نسبی نیز با کالابرگ الکترونیک مدیریت خواهند 
شــد، اتفاقی که هیچگاه در سطح عمومی رخ نداد. معین الدین 
سعیدی، نماینده مجلس، درباره کاهش کیفیت معیشتی مردم 

و نقش دولت و مجلس در این زمینه به »انتخاب« گفت: شما 
عنایت دارید که علی رغم تمام اقداماتی که انجام شده واقعا در 
حوزه های معیشتی روز به روز با چالش های بیشتر مواجه هستیم. 
من نمی خواهم دستاورد ها را زیرسوال ببرم اما وقتی ۲۸ میلیون 
نفر زیر خط فقر قرار گرفته اند، این یعنی یک فاجعه رخ داده است. 
وقتی این اتفاق می افتد باید اولویت تمام دست اندرکاران کشور 
توجه به مسئله معیشت باشد. در حالیکه متاسفانه شما می بینید به 
تعبیر رئیس کمیسیون بهداشت، الان دیگر سفره مردم کوچک 
نشده بلکه کلا سفره جمع شده است. متاسفانه اقدامات مجلس 
و بخش های نظارتــی آن نیز ره به جایی نبرده اند. او افزود: بعد 
از حذف ارز ترجیحی مجلس اعلام کرد که دولت مکلف است 
سبد مورد نیاز خانوار ها را در بستر کالابرگ الکترونیک و با قیمت 
شــهریور ۱۴۰۰ بدهد اما این اتفاق هرگز انجام نشد. مجلس 
واکنشی را که باید در مقابل دولت نشان دهد را نشان نداد. الان 

مرغ از سفره مردم پرواز کرده است. قیمت دیروز که در برخی از 
نقاط تهران دیدیدم ۱۲۰ هزار تومان بود در حالیکه دولت تعهد 
کرده بود با حذف ارز ترجیحی و مردمی سازی یارانه ها و تعیین 
قیمت نهادههای دامی با قیمت آزاد غیرممکن است مرغ بیشتر 
از ۶۰ هزار تومان برود اما الان چه قیمتی دارد؟ امروز عنوان شده 

که ۱۵ استان قیمت نان را ۴۰ درصد افزایش داده اند. در چنین 
شرایط گفتن از اجرا مصوبه ها برای مردم کافی نیست. در این 
راستا دولت و مجلس نمره قابل قبولی از مردم دریافت نکرده اند و 

باید در مقابل خداوند پاسخگو باشیم.
وی در ادامه درباره وضعیت معیشــتی در استان های کم درآمد 
مانند سیستان و بلوچستان اشاره کرد: در سیستان و بلوچستان که 
ساختار های توسعه ای کمتر و چالش های معیشتی بیشتر هستند، 
شاهد هستیم که عمده مردم تحت پوشش نهاد های انقلابی مانند 
کمیته امداد قرار گرفته اند و ازآنجاییکه هیچ زیرساخت اشتغالی 
آنچنانی هم وجود ندارد مشخصا بیشترین اثر را در معیشت مردم 
گذاشته است. مشــکلات مردم در تامین سوخت را هم شاهد 
هســتیم و روز به روز مردم را بیشتر نگران کرده است. توجهی 
که در این دولت به ارتقاع ســطح روابط با کشور های همسایه 
وجود داشــته مقداری بازارچه های مرزی را گســترش داده اما 

مشخصا در استان سیستان و بلوچستان بیشترین چالش های 
معیشتی را شاهد هستیم. سرانه مصرف گوشت و مرغ در استان 
سیستان و بلوچستان به پایین تر حد خود و به تعبیری به کمتر 
از ۳ کیلو رسیده است. من امیدوارم از آمارسازی ها پرهیز شود. 
گاها آمارهایی را عزیزان مطرح می کنند که احساس می کنم 
شاید در مورد کشور دیگری صحبت می کنند. روز به روز حال 
مردم در این زمینه ها بدتر می شود.سعیدی درباره تاثیر تورم بر 
زندگی نمایندگان مجلس گفت: به هر حال نمایندگان نیز از مردم 
هستند و جدا از آن ها زندگی نمی کنند. اینکه چرا باز هم با تمام 
این وضعیت علی رغم اینکه مجلس عنوان انقلابی دارد و دولت 
نیز عنوان محرومین را دارد، روز به روز مشکلات معیشتی مردم 
بیشتر می شود جای سوال است. الان مردم از ما هیچ توجهیی 
را نمی پذیرند. مردم به صراحت می گویند شما اگر واقعا منتقد 

یک موضوع بودید چرا از اختیارات نظارتی خود استفاده نکردید.

معاون اول رئیس جمهور گفت:  باید در کنار پیگیری مجدانه دســتگاه 
دیپلماسی کشور برای تامین حقابه هیرمند، منابع مالی مورد نیاز اجرای 

طرح های آبرســانی استان سیستان و بلوچســتان نیز در اسرع وقت 
تخصیص پیدا کند.

در جلسه ای به ریاست معاون اول رئیس جمهور راهکارهای تامین آب شرب مورد نیاز برای 
مناطقی از استان سیستان و بلوچستان که تحت تاثیر عدم پرداخت حقآبه هیرمند قرار گرفته 
اند، مورد بررسی قرار گرفت و تصمیمات لازم جهت تسریع در راه اندازی سیستم جدید تامین 
آب مصرفی روزانه جهت رفع دغدغه های مردم این مناطق اتخاذ شد.محمد مخبر در این 

جلسه با تاکید بر لزوم سرعت بخشیدن به روند تخصیص اعتبارات مصوب طرح های تامین 
آب اســتان سیستان و بلوچستان، گفت: لازم است در کنار پیگیری های مجدانه دستگاه 
دیپلماسی کشور برای تامین حقآبه هیرمند، منابع مالی مورد نیاز اجرای طرح های آبرسانی 
استان نیز در اسرع وقت تخصیص پیدا کند تا از وضعیت اضطراری به شرایط اطمینان بخش 
در تامین آب شــرب مورد نیاز مردم برسیم. به گزارش بازار، وی افزود: به لحاظ راهبردی 
تامین آب شرب مردم در این نواحی از کشور نباید وابسته به تصمیمات کشورهای همسایه 

باشد و دولت تلاش می کند ضمن ایجاد آسودگی خاطر برای مردم در خصوص تامین آب 
مصرفی، حقآبه های لازم بر اساس معاهدات بین المللی را نیز با جدیت پیگیری کند.معاون 
اول رئیس جمهور در این خصوص وزارت خارجه و سفیر ایران در افغانستان را مکلف کرد تا 
با انجام مذاکرات و پیگیری های حقوقی در مسیر استیفای حقوق مردم ایران در آن مناطق 
تمام تلاش خود را به کار گیرند، چرا که حتی درصورت تامین آب شرب برای مردم، مصرف 

آب برای کشاورزی و صنعت همچنان وابسته به تامین حقآبه هیرمند است.

مردممیگوینداگرمجلسواقعامنتقداوضاعاستچراازاختیاراتشاستفادهنمیکند؟

تامین حقابه  هیرمند با جدیت 
پیگیری شود

نمایندهمجلس:28میلیونایرانیزیرخطفقریعنیفاجعه

وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران از آغاز شراکت 
تهران در برخی از پروژه های گروه بریکس خبر داد.

 »حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران طی 
سخنرانی در نشست اختتامیه »ایران و بریکس؛ چشم اندازهایی برای شراکت 
و همکاری« اظهار کرد: هدف از برگزاری این کنفرانس این بود که پتانسیل  
همکاری ها میان ایران و بریکس در یک نشست تخصصی مورد بررسی 

قرار و در مورد آن مشورت و رایزنی صورت گیرد.او با اشاره وضعیت کنونی 
گروه بریکس گفت: رشد اقتصادی اعضای بریکس، اعتماد نفس اعضای 
این گروه را افزایش داده است و اکنون شاهد این هستیم که تعداد زیادی از 
کشورها خواهان عضو این گروه هستند.به گزارش ایسنا،او همچنین گفت: 
گروه بریکس دارای ظرفیت خوبی برای الگوسازی همکاری های جنوب-

جنوب اســت و می تواند در جهت اصلاح و رفع ضعف های موجود در نظم 

کنونی جهان نقش خوبی ایفا کند.
امیرعبداللهیان گفت: ایران با توجه به موقعیت و توانمندی های خود شریکی 
مطمئن و موثر برای همکاری های دوجانبه و چند جانبه برای کشورهای 
عضو بریکس اســت. دیپلمات ارشد ایران گفت: شراکت ایران در برخی از 
پروژه های بریکس مثل حمل و نقل و کریدور شمال-جنوب و... آغاز شده 

است. 

امیرعبداللهیان:

شراکتایراندربرخیازپروژههایبریکسآغازشدهاست
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